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només quatre mesos, quan el termini previst era de sis 
mesos .

Inactivitat? No, activitat frenètica, senyor Alamán . I forma-
litzant-se els concerts després de la Resolució 27 de juliol es 
formalitzen els concerts a Alacant i Castelló el 31 de juliol, 
dos dies després –inactivitat no, senyor Alamán– i a València 
l’1 d’agost, tres dies després . Inactivitat no .

I estava previst un mes en la normativa per a formalitzar el 
contracte després de la resolució i es va fer en dos dies a 
Castelló i Alacant i en tres dies a València .

Per assegurar a més la cobertura financera perquè les enti-
tats estaven advertides que açò s’anava a demorar, com a 
mínim, fins al mes d’agost, tenint en compte els terminis, l’IVF 
primer els va garantir òbviament el pagament en retroactivi-
tat des de l’1 de gener .

Però a més l’Institut Valencià de Finances, que ara ja no està 
per a altres coses sinó per a estes, ha concedit préstecs a 
les entitats d’interés molt baixos –3% fins a la resolució de 
la convocatòria i el 2% a partir de la resolució– per a cobrir 
tot el finançament de gener a agost. No n’hi ha ofegament, 
senyor Alamán, en estes mesures . No n’hi ha ofegament .

Per què? En este cas es van escollir 63 entitats en una 
primera fase i 23 en una segona fase als préstecs de l’Institut 
Valencià de Finances que nosaltres ja havíem previst preci-
sament perquè sabíem que el procés anava a tindre la durada 
que anava a tindre .

A hores d’ara s’han realitzat els pagaments de gener a maig . 
Està pagat el mes d’agost i juny i juliol està abonat mitjançant 
confirming, val? I el mes de setembre es pagarà al novem-
bre i octubre es pagarà al desembre . I esperem, en el primer 
trimestre de 2019 començar ja els pagaments mensuals .

Esta és la calendarització . Les entitats ho sabien . N’hi ha 
entitats que tenen altres problemes d’ofegament . Una que 
vosté ha nomenat, precisament l’ofegament que té no és pel 
tema del concert és per una altra història i que ells ho saben i 
nosaltres també i estem també en vies de solució .

Però, en tot cas, este canvi és un canvi que contesta a una 
reivindicació històrica del tercer sector i tots els períodes de 
transició –com vosté molt ha dit . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

La senyora vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives:

…en la seua intervenció– tenen moments en què hem de fer 
estos ajustos . Però l’any que ve açò ja estarà funcionant com 
deu funcionar, amb pagaments mensuals .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, vicepresidenta . 

Passem a la pregunta 1 .589 que formula el diputat Víctor 
Garcia del Grup Parlamentari Compromís al conseller 
d’economia sostenible .

Senyor Garcia, quan vosté vullga .

El senyor Garcia i Tomàs:

Gràcies, senyora presidenta .

Molt bona vesprada, senyor conseller .

Vosté sap, senyor Climent, que els sistemes de cogeneració 
energètica són una de les eines importants dintre la eficièn-
cia energètica i dins del nou model energètic que vosté està 
promovent .

La cogeneració augmenta en un 30% el rendiment convencional 
de la generació elèctrica convencional, així com també s’arriben 
a rendiments energètics del 85%, enfront a més del 50% de la 
eficiència energètica convencional de generadors actuals.

Per tant, no són ja estalvi d’energia primària, sinó que també 
s’eviten grans pèrdues d’energia, reduccions d’emissions, reduc-
cions també en les partícules d’efecte hivernacle i guanys en 
la seguretat de subministraments i en la competitivitat de les 
empreses són alguns dels seus beneficis reconeguts per tots.

De fet, a l’Estat la cogeneració sols arriba al 11% de la generació 
elèctrica, utilitzant també el 25% de la demanda del gas i el 5% 
del consum elèctric . Si mirem cap a Europa hi ha un paquet legis-
latiu que permetrà a tots els estats de la Unió Europea arribar 
amb cogeneració energètica fins al 20% i el 25% també del calor, 
estalviant més de 350 milions de tones de CO

2
 . Per tant, és un 

bon mirall per a mirar-se, per a portar-lo ací, a casa nostra .

I ara anem ací, a casa nostra . A casa nostra són moltes les 
empreses, com és també en el sector de les taulelleres, el 
sector de la ceràmica, que són electrointensives, pel qual 
el foment de la cogeneració d’alta eficiència es una mesura 
d’estalvi energètica necessària . I no sols això, és a dir, s’han 
portat polítiques que han fet frenar la cogeneració que ja 
es produïa, i de fet han hagut turbines que han estat para-
des quan durant el procés productiu dins del procés del 
sector ceràmic està consumint una gran quantitat de gas . I 
ara mateix tot eixe vapor sobrecalentat i a altes pressions 
va directament a l’atmosfera, que quan se redirecciona cap 
a una turbina generem energia elèctrica i arribem a eixos 
percentatges del 85% de rendiment, com abans li he dit .

Per tant, eixa és una de les funcionalitats, però damunt el 
sector de la ceràmica per exemple ne té una altra, i és que 
li augmenta la productivitat i li augmenta la competitivitat . 
Per què? Perquè al final eixe estalvi que té l’eficiència ener-
gètica que porta a la xarxa revertix en uns costos menors 
de producció i, per tant, augmenta la productivitat de tot el 
sector . A més productivitat, doncs també tenim més treball i 
tenim més futur per al sector .
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Hem viscut anys negres pel desenvolupament sostenible al 
conjunt de l’Estat espanyol i hem sofert polítiques ràncies del 
PP contra l’autoconsum, les energies renovables i, és a dir, 
pues, contra eixa major productivitat, contra estes empre-
ses i, per tant, també, han derivat també en una minva del 
treball i que evidentment cal revertir . Des de fa tres anys que 
el Consell promou un model energètic nou, descentralitzat i 
basat en l’estalvi, l’eficiència energètica i les energies netes 
renovables, on reclamar un marc jurídic, estable i recolzant 
la cogeneració d’una forma singular és un element més de 
l’aposta per a la reindustrialització . Si volem més indústria no 
pot ser també que consumisca més energia . Per tant, la coge-
neració és part també de la solució a eixa eficiència ener-
gètica i també a la compatibilitat de les nostres empreses .

Per tant, per tot això volem saber quines mesures està adop-
tant la Conselleria d’Economia Sostenible per a promoure i 
recolzar la cogeneració energètica .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor García .

Senyor conseller, quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor García .

Puc dir-li que des del primer moment, i com vosté ho ha 
dit molt bé, tant el Consell com la Conselleria d’Economia 
Sostenible vol, i ha treballat i està treballant perquè la 
cogeneració jugue un paper fonamental en la millora de 
l’eficiència energètica i a més a més que servisca per a reduir 
la factura energètica mateixa per a les empreses, especial-
ment, com vosté molt bé diu, en el sector taulell, però no 
únicament i exclusivament en el sector taulell-ceràmic, sinó 
també en altres sectors del nostre territori, com per exemple 
el sector del tèxtil .

Però no solament des del punt de vista energètic és impor-
tant aquesta tecnologia, també des del punt de vista econò-
mic i industrial . La cogeneració actua com a factor de desen-
volupament d’inversions, reducció de costos, com vosté 
també molt bé ha dit, augment de la competitivitat de les 
nostres empreses i, en conseqüència, genera ocupació .

Encara que a hores d’ara, a la millor perquè han tingut 
altres prioritats, no existeix una línia específica dins de les 
línies de subvenció per a la cogeneració del Ivace, sí que 
he de dir-li que donem suport a les instal·lacions de coge-
neració en l’àmbit d’autoconsum, que sí que queda reco-
llida en diferents ajudes . Per tant, sí que es poden adherir a 
subvencions o ajudes en la convocatòria d’ajudes en matè-
ria d’eficiència d’energètica en la industria i els edificis del 
sector terciari, que a més a més, torne a repetir, pot ajudar a 

estes instal·lacions en l’àmbit de la cogeneració i en la línia de 
finançament bonificat per a projectes d’autoconsum elèctric 
en empreses i entitats, que a més a més també tenen cabuda 
estos projectes de cogeneració en règim d’autoconsum 
que funcionen amb energies renovables, bàsicament amb 
biomassa o biogàs. És a dir, que eixes possibilitats les hem 
donat .

Sabem que hi ha una competència, com vosté també molt bé ha 
dit, que depén de l’Estat, i a més que pot donar la possibilitat el 
mateix govern actual a allargar la cogeneració fins el 2030 sense 
massa problemes en aquells que estan utilitzant-la . Però, així i 
tot, nosaltres, el Consell, anem més enllà . I què fem?

Per a donar visibilitat a aquesta necessitat de cogeneració 
des de la Conselleria d’Economia Sostenible, i més concre-
tament des de l’Ivace, estem realitzant un pla d’impuls a la 
cogeneració al nostre territori en l’Horitzó 2030 . Aquest pla 
contindrà un cens actual de les plantes de cogeneració exis-
tents al nostre territori desglossant-les per sectors i subsec-
tors econòmics i per tecnologies, i constatant la situació 
actual de l’estat de funcionament de cadascuna de les plan-
tes . Diagnòstic, saber on estem .

Així mateix s’analitzaran les principals barreres al desenvolu-
pament d’aquesta tecnologia des del punt de vista legislatiu, 
administratiu, econòmic i tecnològic. A més a més, es fixarà el 
potencial d’objectius de cogeneració a 2030 realitzant dife-
rents propostes d’actuació i mesures de foment, tant legisla-
tives, com econòmiques, promocionals, informatives i forma-
tives a l’Horitzó 2030 per aconseguir-los .

S’analitzarà, entre d’altres, la idoneïtat o no de la creació 
d’incentius econòmics i autonòmics per a promoure la ubica-
ció de noves instal·lacions de cogeneració i accions perquè 
des del govern de l’Estat es desenvolupe la disposició addi-
cional vintena de la Llei 24/2013, de 26 de desembre, del 
sector elèctric, que permeta engegar un pla de renovació 
de les actuals plantes de cogeneració, ja que sinó corren el 
risc que es paren i, per tant, deixen d’aportar a la societat els 
beneficis d’estalvi d’energia primària associats.

Per tant, senyor Garcia, com pot veure, el suport a la cogene-
ració és una part fonamental de la nostra política energètica 
i industrial per la seua contribució a la reducció de costos 
energètics, millora de l’autosuficiència en generació elèctrica 
i compliment d’objectius mediambientals . A més a més, com 
vosté també molt bé ha dit, són una aportació important més 
al nostre objectiu, a l’objectiu pel que està . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 . . .treballant el Consell dia a dia a la reindustrialització del 
nostre territori .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)



Número 147  ¦  17-10-2018 Pàg. 8237

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

Pregunta número 1 .204, que formula la diputada Maria 
Josep Ortega, del Grup Parlamentari Compromís, també al 
conseller d’Economia Sostenible .

Quan vullga, senyora Ortega .

La senyora Ortega Requena:

Bona vesprada, senyor conseller .

El govern del botànic ha hagut de fer front a abandonaments, 
forats i retallades de molts anys que ens va deixar al nostre 
sistema públic . Això inclou també a les universitats . Des de 
l’any 2011 fins que el botànic va arribar en 2015 les reta-
llades van ser continues . Ara podem parlar de recuperació 
i d’un continu increment dels pressupostos d’universitats i 
d’estudis superiors .

Al 2016 es va incrementar en 135 milions respecte a 2015 . 
El 2017 s’incrementà en 94 milions més, situant-se en 866 
milions per a l’exercici d’eixe any . A més a més, la Conselleria 
d’Educació enguany concedix set beques salari per un total 
de 1 .723 universitaris, 152 ajudes perquè els estudiants que 
estan finalitzant els seus estudis no hagen d’abandonar i les 
primeres ajudes per a traure i retindre els investigadors i 
investigadores que es van haver d’anar com a conseqüència 
de les retalles del Partit Popular .

Bé, no sols es tracta d’un increment general als pressupos-
tos, s’està fent també una aposta ferma per part del Consell 
per a enfortir les universitats, per tant, per millorar l’educació 
superior dels valencians i de les valencianes .

Així, els últims anys s’han aprovat –per posar alguns exem-
ples– subvencions per a la formació de la investigació científica, 
desenvolupament tecnològic, innovació, promoció dels parcs 
científics, ajudes també per a la realització d’estades de personal 
investigador-doctor en empreses del País Valencià i s’han realit-
zat projectes per a la millora de la competitivitat empresarial .

Altra qüestió que em pareix fonamental per aquesta promoció 
de la innovació, per recolzar la modernització de les universi-
tats i el seu progrés cap a nous camps d’estudis i de treball, ha 
sigut la creació de noves càtedres, com, per exemple:

La Càtedra d’Economia del Bé Comú, la primera de l’Estat 
espanyol per difondre els valors que posen l’interés general 
per damunt dels interessos particulars i amb la finalitat d’in-
vestigar alternatives econòmiques sostenibles .

O la Càtedra d’Economia Feminista, una ferramenta fona-
mental per a l’administració de la societat que estem vivint, 
que tant i tant necessitem, i convençuda que aquesta aposta 
contribuirà a millorar la cooperació entre universitats i 
empreses i repercutirà en un canvi molt positiu en el nostre 
model productiu .

Però, senyor conseller, des de del Grup Parlamentari 
Compromís volem saber quines accions té previstes la 

Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball per a l’impuls de la cooperació entre les 
universitats valencianes i les empreses?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Ortega .

Quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyora Ortega, vosté ho ha dit molt bé, hui la Conselleria 
d’Economia Sostenible té un especial interés a fomentar la 
transmissió de coneixement, experiències i actius intangi-
bles des de les nostres universitats al nostre teixit empresa-
rial . Parlem de la Conselleria d’Economia, però és una aposta 
decidida per a la transformació del model productiu, és una 
aposta decidida del Consell i, en definitiva, del botànic.

A través de l’impuls, de l’emprenedoria i la promoció de la 
investigació i innovació en l’àmbit universitari, tant entre el 
personal docent i investigador com entre l’alumnat, impulsant 
canals d’informació que permeten la comunicació de les inicia-
tives emprenedores i innovadores de la comunitat universi-
tària amb els sectors productius del nostre territori, i la coope-
ració conselleria-universitat empresa era abundant i fructífera .

En l’àmbit de l’emprenedoria he de dir-li que comptem amb 
el campus d’emprenedor innovador, programa destinat a 
l’exercici d’activitats formatives i d’investigació realitza-
des per les nostres universitats públiques i orientades cap al 
coneixement i difusió permanent de l’emprenedoria i la inno-
vació . Així com el Banc de patents i coneixement, programa 
que té per objecte propiciar la trobada entre els emprene-
dors i empresaris amb els centres de generació de coneixe-
ment innovador per tal de facilitar la transferència dels resul-
tats tecnològics generats per científics als sectors productius 
i serveis . Podria estar parlant-li de tres o quatre programes 
més que tenim en totes i cadascuna de les universitats públi-
ques en l’àmbit de l’emprenedoria, parlar estrictament, stricto 
sensu, de la conselleria .

Però també, com vosté també feia referència, hem impul-
sat i finançat diverses càtedres en les universitats públiques 
valencianes que estan ajudant-nos moltíssim per a transferir 
eixe coneixement al teixit productiu, a la societat en defini-
tiva . Càtedra d’Empresa i Humanisme, dirigida a difondre els 
principis i pràctiques de gestió cívica i ètica de l’empresa .

Vosté ho ha dit, Càtedra d’Economia del Bé Comú, per a 
contribuir a l’estudi i desenvolupament de la mateixa econo-
mia, basada en les persones com a centre de qualsevol acció .

Càtedra d’Economia Feminista, dirigida a recordar els princi-
pis de la mateixa economia feminista .


